
 

  
 
 

Referat Studienævn for Dansk, Tysk og Spansk  
 
 
Dato og tidspunkt: 12. april 2023 
Lokale: Romeo 
Til stede: Alexandra Holsting (AH), Anne Kirstine Mikkelsen (AKM), Anne-Mette Mandel 

Refskou (AMMR), Elisabeth Muth Andersen (EMA), Katrine Marie Brendstrup 
Nielsen (KMBN), Lars Handesten (LH), Laura Krøis Møller (LKM) (deltog ikke 
under pkt. 10), Mathilde Lissau Hammer (MLH), Thomas Wegener Friis (TWF), 
Signe Østergaard Christensen (SØC), Karen Fog Rasmussen (KFR), Christoffer 
Kiilerich Jakobsen (deltog ikke under pkt. 10),  

Afbud fra: Jeanet Dal Hartvigsen, Emil Bisp Pedersen, Heidi Bruusgaard Madsen 
Referat sendt til  
orientering til: Per Krogh Hansen 
Referent:  Dorte Cohrt Nebel 
 
 

1 Dagsorden  
 1 Godkendelse af dagsorden 12. april 2023 
2 Referat 
 2 Lukket: Godkendelse af referat 15. marts 2023 
3 Meddelelser 
 3a Studienævnsformand 
 3b Studieleder Tysk 
 3c Studieleder Dansk 
 3d De studerende 
 3e Sekretariatet 
4 Sager til behandling: Eksamen 
 4a Ingen sager til behandling 
5 Sager til behandling: Undervisning 
 5a Ingen sager til behandling  
6 Sager til behandling: Studieordninger 
 6a Ingen sager til behandling  
7 Sager til behandling: Kvalitetspolitik 
 7a Censorformandskabets årsberetning 2022 for Tysk Censorkorps 
 7b Eksamensevaluering E2022 Dansk 
 7c Eksamensevaluering E2022 Tysk 
 7d Studiestart – Status og godkendelse af program 
 7e Master/deltid/enkeltfag: Studenterbestand 
 7f Handleplanspunkter Tysk 
 7g Handleplanspunkter Dansk 
8 Andre sager til behandling 
 8a Drøftelse af data fra SDU Analytics vedr. karaktergennemsnit Dansk kvote 1 og kvote 2 
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 8c Drøftelse af studienævnets behandling af semesterplaner 
9 Eventuelt 
 9 Eventuelt 
10 Merit- og dispensationsansøgninger 
 10 Lukket: Behandling af indkomne studenteransøgninger - SAGA  

 
 

 
Ad pkt. 1 Dagsorden  
Dagsorden for 12. april 2023 blev godkendt.  
 
Ad pkt. 2 Referat 
Referatet fra 15. marts 2023 sendes til godkendelse i skriftlig høring. 
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 Side 2 

Ad pkt. 3 Meddelelser  
a)  Formanden: 
 -  orienterede om de store økonomiske udfordringer, som SDU står i, hvilket  
  indebærer, at vi ser ind i personalereduktioner af den ene eller anden slags. 
 - oplyste, at der er underskrevet en hensigtserklæring mellem RUC og SDU  
  om, at campus Slagelse overtages af RUC pr. 1. januar 2024. 
b)  Studieleder Tysk:  
 - oplyste, at Katrine Marie Brendstrup Nielsen er ansat som koordinerende  
  tutor. 
c)  Studieleder Dansk:  
 -  oplyste, at chatbots er det helt store emne for tiden. Dog er der endnu noget 
  vej endnu, inden den kan bruges på området for dansk litteratur. Der  
  forestår nu et arbejde med at finde ud af, hvordan vi bruger den på den  
  rigtige og ikke mindst kritiske måde i undervisningen. Det er nyt og meget  
  anderledes, og det bliver en udfordring at arbejde med.  
 -  orienterede om, Anne-Mette Mandel Refskou er ansat som faglig  
  vejleder/studiementor og overtager efter LKM.  
 - informerede om, at den koordinerende tutor er ansat og i gang med at finde 
  de sociale tutorer.  
 - orienterede om, at vi har modtaget midtvejsevaluering fra en underviser.  
  Studienævnet takker for midtvejsevalueringen, men vurderer ikke det er  
  nødvendigt med midtvejsevalueringer, medmindre der har været italesat  
  større problemer eller udfordringer.  
d)  De studerende havde ingen kommentarer 
e) Sekretariatet: 
 - oplyste, at der endnu engang har været mange skriftlige høringer:  

• Fagspecifikke kompetencemål og beskæftigelsesprofiler for BA og KA i 
Dansk. Ingen bemærkninger.  

• Evalueringsrapport BA Dansk. Ingen bemærkninger  
• Tekstdele for fag med skiftende indhold – Tysk. Ingen bemærkninger. 
• Godkendelse af fagbeskrivelser for Valgfag E23. Bemærkning taget til  

efterretning og forslag ændret.  
• Fagbeskrivelser Tysk til valg- og seminarfag med skiftende indhold.  

Bemærkning afklaret af studieleder, ingen ændringer i forslag.  
• Videnskabsteori for Humaniora. Ingen bemærkninger. Evaluerings- 

rapporter BA og KA Tysk: Ingen bemærkninger.  
 
Ad pkt. 4 Sager til behandling: Eksamen 
Ingen sager til behandling  
 
Ad pkt. 5 Sager til behandling: Undervisning 
Ingen sager til behandling 
 
 
 
 
Ad pkt. 6 Sager til behandling: Studieordninger 



 

 Side 3 

a)  Ingen sager til behandling. LH oplyste dog, at fakultetet har afvist flere  
 fagbeskrivelser på Dansk på baggrund af formulering i forbindelse med  
 gruppeeksamen. Når det er afklaret med de fagansvarlige, vil fagbeskrivelser 
 blive sendt i skriftlig høring.  
 
Ad pkt. 7 Sager til behandling: Kvalitetspolitik 
a)  Censorformandskabets årsberetning 2022 for Tysk Censorkorps: Studienævnet 

fandt ikke anledning til bemærkninger og tog årsberetningen til efterretning. 
Den nye studieordning for Tysk skal høres i censorkorpset.  

b)  Eksamensevaluering E2022 Dansk: LH konstaterede, at Dansk sprog stadig er 
 det fag, hvor de studerende har størst udfordringer. Særligt på 2. semester  
 synes faget at være en slags stopprøve. De studerende finder, at det både er 
 godt og skidt, dog mest positivt. Flere finder, at den mundtlige eksamen er en 
 udfordring. Studienævnet havde ikke yderligere kommentarer.  
 c)  Eksamensevaluering E2022 Tysk: AH bemærkede, at karaktererne på  
 bachelorprojekter er relativ lav: 3,2 på ordinær eksamen og 3 på reeksamen, 
 ligesom bachelorprojekternes beståelsesprocent på 62 er relativ lav. AH vil på 
 denne baggrund igangsætte en diskussion i fagkollegiet om, om vi er for- 
 bereder de studerende godt nok på de større skriftlige opgaver.  
 Studienævnet have ikke yderligere kommentarer.  
d) Studiestart – Status og godkendelse af program: Processen med ansættelse af 
 koordinerende tutorer er i gang for begge studier. Det blev foreslået, at en af 
 de frivillige tutorer bliver koordinerende det efterfølgende år for at opnå den 
 bedste overlevering fra år til år. LKM oplyste, at Dansk Magisterforening har 
 henvendt sig om muligt besøg i forbindelse med studiestart.  AH og KMBN  
 tager det med videre til Tysk. Studiestartsprogrammer skal godkendes af  
 studienævnet på mødet i juni. 
e)  Master/deltid/enkeltfag: Studenterbestand: Der er ca. 4 studerende på  
 sidefag deltid Dansk. For så vidt angår Tilvalg i Skrivekunst på deltid bliver 
 studerende ikke længere indskrevet på en studieordning, men indskrevet på 
 enkeltfag. Det er derfor ikke muligt at afgøre, hvor mange studerende der er 
 indskrevet på deltidsstudieordningen. LH oplyste, at der er kommet forskellige  
 meldinger fra gymnasierne om hvor mange midler, der er til rådighed for  
 efter/videreuddannelse til master- og deltidsuddannelser. Det er noget, der 
 kan berøres på de kommende møder i aftagerpaneler for Dansk og Tysk.  
f)  Handleplanspunkter Tysk: Fokus på sprogkompetencer. Videreudvikle tiltag 
 som Werkstattgespräche, også for at skabe større opbakning hos de 
 studerende - • Der arbejdes løbende med sprogkompetencerne, og også i den 
 nye studieordning er det lykkedes at give de studerende mere undervisning på 
 tysk via sprogkompetencemidlerne. Ekstra-curriculære aktiviteter som  
 Werkstattgespräche kan med fordel inddrages i undervisningen, så  
 chancerne for at nå alle studerende er større.  
g) Handleplanspunkter Dansk: Fokus på at formidle til de studerende, at deres 
 udfyldte undervisningsevalueringer bliver brugt aktivt - • Der er i studie- 
 nævnet godkendt indledende tekster til undervisningsevalueringerne, som  
 oplyser, at deres evalueringer indgår i arbejdet med både at højne kvaliteten i 
 undervisningen og på uddannelsen.  



 

 Side 4 

 
Ad pkt. 8 Andre sager til behandling 
a)  Drøftelse af data fra SDU Analytics vedr. karaktergennemsnit Dansk kvote 1 og 
 kvote 2: Studienævnet har tidligere drøftet karaktergennemsnit for at komme 
 ind på danskstudiet og har derfor bedt SDU Analytics om data. Der var i  
 studienævnet en god debat om karakterkrav for både dansk og engelsk og om 
 engelsk på B var tilstrækkeligt. Studienævnet fandt umiddelbart ikke  
 anledning til at ændre karakterkravet, studienævnet kan tage emnet op på et 
 senere tidspunkt. 
b)  Undervisningspris 2023: Studienævnet har ikke modtaget indstillinger fra  
 studerende.  
c)  Drøftelse af studienævnets behandling af semesterplaner: Studienævnet  
 finder ikke anledning til at indkalde midtvejsevalueringer. Studienævnet skal  
 godkende semesterplaner som led i kvalitetssikring af undervisning og  
 udvikling af uddannelserne. Der var en god drøftelse af, hvordan studie- 
 nævnet kan gøre dette. Studienævnet finder, at pensum og litteratur som  
 minimum  skal fremgå af semesterplaner, ligesom det skal sikres at  
 Humanioramodellen overholdes. Studienævnet enedes om at studielederne i 
 de respektive fagmiljøer hører, hvordan man også i denne forbindelse bedst 
 muligt vil kunne synliggøre planlægning af semestrets undervisning og  
 afleveringer af skriftlige opgaver, hvilket vil kunne give overblik underviserne 
 imellem. Punktet tages  op efter sommerferien.  
   
Ad pkt. 9 - Eventuelt 
Der er i V22/23 blevet bedømt en opgave, som ikke overholdt det i fagbeskrivel-
sen oplyste omfang, og hvor der alligevel er givet en karakter. Det har givet an-
ledning til utilfredshed og tvivl blandt de studerende. Det er ikke muligt admini-
strativt at afvise opgaver, der ikke overholder det oplyste omfang. Det er censor 
og eksaminator, der skal sikre, at kun opgaver, der overholder omfanget, bedøm-
mes.  
MLH og AMMR har lavet en IG-profil for studienævnet og opfordrer underviserne 
fra studienævnet til at sende en lille video om, hvad det vil sige at være i medlem 
af studienævnet, og sende til MLH og AMMR.  
 
Ad pkt. 10 Der blev behandlet i alt 3 ansøgninger. Se fortroligt referat.  
 
 
 
Lars Handesten 
Studienævnsformand            /           Dorte Cohrt Nebel 
             Studienævnssekretær 
 
 


